
PROTOKÓŁ Nr XXVII/2020 
ze zdalnej sesji Rady Gminy Skąpe 

z dnia 23 grudnia 2020 r. 
 
 

Szczegółowe imienne wyniki z przeprowadzonych głosowań Rady Gminy w Skąpem znajdują 
się w linku https://bip.skape.pl/strona-769-sesja_nr_xxvii_z_dnia_23_12_2020.html. 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz otworzył obrady XXVII sesji Rady Gminy Skąpe 
o godz. 800. Przywitał wszystkich uczestniczących w zdalnej sesji radnych, Wójta Gminy 
Zbigniewa Wocha, Sekretarza Gminy Alicję Hoppen-Anyszko, Skarbnika Gminy Brygidę 
Sewohl.  Następnie odczytał porządek obrad, do którego zaproponował wprowadzić zmiany, 
polegające na dodaniu dwóch projektów uchwał: zmieniającą uchwałę w sprawie zwolnienia 
w części z opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi i zmieniającą uchwałę w sprawie 
wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Nowy 
porządek obrad w wyniku głosowania imiennego i w systemie został przez radnych przyjęty 
jednogłośnie i przedstawia się następująco: 
1. Otwarcie obrad sesji. 
2. Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2021: 

a) odczytanie projektu uchwały budżetowej na rok 2021; 
b) odczytanie opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze o przedłożonym projekcie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2021 wraz 
z uzasadnieniem; 

c) odczytanie opinii komisji stałych; 
d) wniesienie autopoprawek do projektu uchwały, dyskusja i ich przegłosowanie; 
e) głosowanie nad projektem uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2021. 

3. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe 
na lata 2021-2030: 

a) odczytanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Skąpe na lata 2021-2030; 

b) odczytanie opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 
Górze o przedłożonym projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Skąpe na lata 2021-2030, 

c) odczytanie opinii komisji stałych, 
d) wniesienie autopoprawek, dyskusja i ich przegłosowanie; 
e) głosowanie nad projektem uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Skąpe na lata 2021-2030. 
4. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2020 rok,  
b) ustalenia wykazu wydatków niewygasających z upływem roku budżetowego 2020, 
c) ustalenia kwoty dotacji udzielanej niepublicznym przedszkolom na terenie Gminy 

Skąpe, 
d) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego (chodnik Podła Góra), 
e) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego (chodnik Niekarzyn), 
f) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego (chodnik Węgrzynice), 
g) udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa Lubuskiego (chodnik Cibórz), 
h) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia do realizacji zadania pn. "Przebudowa drogi 

powiatowej nr 1227F Skąpe – Cibórz na odcinku 720m", 
i) przyjęcia planu pracy Rady Gminy Skąpe na 2021 rok, 
j) zmieniająca uchwałę w sprawie zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi, 
k) zmieniająca uchwałę w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi. 
5. Interpelacje i zapytania radnych. 
6. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
7. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 



8. Przedłożenie Radzie rocznych planów pracy stałych Komisji Rady Gminy Skąpe. 
9. Wolne wnioski i informacje. 
10. Przyjęcie protokołu XXVI sesji Rady Gminy Skąpe. 
11. Zamknięcie obrad. 

 
Następnie Przewodniczący Rady wypełnił obowiązek informacyjny wobec uczestników sesji 
i sprawdził obecność. Stwierdził, że na stan 15 radnych obecnych jest 14 osób (nieobecny 
radny Tomasz Roskowiński - lista obecności w załączeniu), więc podjęte uchwały będą miały 
moc obowiązującą. 
Ad. 2 
1) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała treść projektu uchwały w sprawie uchwalenia 

budżetuj Gminy Skąpe na rok 2021 r. 
2) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała treść opinii składu orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o przedłożonym projekcie uchwały budżetowej 
Gminy Skąpe na rok 2021 wraz z uzasadnieniem (w załączeniu). 

3) Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie Komisji 
o projekcie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2021 nie wnosząc do niego uwag 
(w załączeniu). 

4) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl przedstawiła autopoprawki do projektu uchwały 
budżetowej Gminy Skąpe na 2021 rok.  W związku z otwarciem ofert na usługę odbioru 
odpadów od mieszkańców Gminy Skąpe nastąpiła konieczność zwiększenia wydatków na 
ten cel o 97.000 zł, analogicznie o tę samą kwotę czyli o 97.000 zł zwiększa się planowane 
dochody z tytułu poboru opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Zwiększa się 
planowane wydatki o 184.000 zł na uregulowanie należności za inwestycję planowaną do 
zakończenia w grudniu 2020 roku, dotyczącą przebudowy drogi Cibórz-Skąpe na odcinku 
720 m. Środki na opłacenie tej inwestycji w wysokości 174.000 zł zostaną pozyskane od 
powiatu świebodzińskiego, będą to wpływy z dotacji. Zwiększa się wydatki na 
przygotowanie zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego o 10.000 zł, zwiększa się dochody z tytułu podatku od czynności 
cywilnoprawnych o 10.000 zł, przeznacza się 10.000 zł na zakup wiaty przystankowej do 
miejscowości Niekarzyn oraz zwiększa się dochody z tytułu podatku rolnego od osób 
fizycznych o 10.000 zł. W związku z tymi autopoprawkami oczywiście analogicznie zmieni 
się projekt. Zostanie przygotowany również dodatkowy załącznik obejmujący dochody 
i wydatki z dotacji od innych jednostek samorządu terytorialnego.  
W wyniku głosowania w systemie i imiennego autopoprawki zostały przyjęte jednogłośnie. 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poprosił radnych o zgłaszanie się do dyskusji.  
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że projekt uchwały budżetowej nie jest na miarę naszych 
oczekiwań. Niemniej jednak został zaopiniowany pozytywnie, uwzględnia te wszystkie 
rzeczy, które na chwilę obecną możemy zrobić.  Dodał, że smutne jest to co dzieje się 
w samorządzie od lat. Musimy znaczną kwotę dokładać do oświaty. Żeby subwencja 
pokrywała w większym stopniu wynagrodzenia nauczycieli, bylibyśmy w lepszej sytuacji.  
Niemniej jednak projekt uzyskał opinię pozytywną i uważa, że na chwilę obecną, na ten 
rok możemy go zrealizować.  
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zabierając głos poinformował, że budżet na 
2021 r. był bardzo burzliwie dyskutowany na wspólnym posiedzeniu Komisji. Każdy radny 
dla swojej miejscowości chciał uzyskać jakieś inwestycje. Jest to niestety trudny rok, 
dlatego że mamy pandemię i są zmniejszone wpływy do budżetu. Najbardziej obciążającą 
budżet naszej gminy wydaje się być oświata. Ciągle musimy z budżetu gminy dokładać  
do oświaty i są to spore kwoty i dlatego też radni mniej może dla swoich miejscowości 
mogli uzyskać w tym budżecie. Ale  najważniejsze  inwestycje,  które są proponowane od 
paru lat, zostały do budżetu wpisane m.in. kanalizacja w Niekarzynie - duża inwestycja, 
są drogi - są to drogi również gminne, chodniki przy drogach powiatowych wykonywane  
wspólnie z Powiatem. Ten budżet oczywiście jest trudny, ale też nie taki najgorszy. Na 
pewno dobry na te czasy. Nie było możliwości zwiększenia inwestycji. Główne inwestycje 



idą, a na pomniejsze może w trakcie roku uda się pozyskać środki unijne lub środki 
rządowe.  

Radny Wiesław Zawiślak zabierając głos stwierdził, że na pewno nie jest to budżet 
marzeń. Można zapytać czy kiedyś taki był. Raczej będzie to budżet trudnej 
rzeczywistości. Przyszły rok będzie najpewniej trudny i przyniesie wiele niepewności. 
Także w finansach publicznych. Myśli, że każda złotówka wydawana i pożyczana będzie 
oglądana nie 2 ale 3 razy. Realizacja niektórych zadań będzie uzależniona od uzyskania 
pieniędzy zewnętrznych z projektów unijnych. Wydatki rosną z roku na rok i każdy to widzi 
zarówno w swoich portfelach, a także w budżetach samorządów. Jednak gdy równolegle 
rosną dochody, nie stanowi to większego problemu. Gorzej jest jednak, gdy wydatki rosną 
szybciej niż dochody, W sensie rosnących kosztów obciąża bezpośrednio mieszkańców 
w postaci opłat i podatków. Tak jest w przypadku gospodarki śmieciowej. Trzeba 
przypomnieć, że gmina ma niewielki wpływ na wysokość opłat narzuconych z góry. Rosną 
koszty - to konsekwencja podwyżek niezależna od samorządów. Dużym obciążeniem jest 
oświata. Subwencja nie pokrywa tych kosztów.  Pieniądze  zewnętrzne z projektów 
unijnych są jeszcze sposobem na realizację inwestycji. Jednak wpływ budżetu unijnego 
będzie coraz mniejszy. Myśląc długofalowo - sposobem na większe dochody są dobrze 
prosperujące zakłady, ale u nas ich nie ma. Łatwo powiedzieć - zwiększyć dochody. 
Trudno to zrobić, ale radny jest zdania, że jakoś się z tym uporamy.  

5) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2021. W wyniku głosowania 
imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/229/2020 podjęta została jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu.  
Wójt Zbigniew Woch podziękował za pozytywne przegłosowanie uchwały budżetowej na 
2021 rok dla Gminy Skąpe. Jeśli chodzi o budżet na 2021, to zgadza się z radnymi, że to 
nie jest budżet marzeń. On większości oczekiwań radnych wypowiedzianych osobiście, 
bądź złożonych na piśmie jako stanowiska, czy oczekiwań większości sołectw nie wypełnił 
i nie ujął. Już od kilku miesięcy mamy pandemię. Można powiedzieć, że z miesiąca na 
miesiąc więcej o niej wiemy, o ewentualnych konsekwencjach. Ale gdy tak poważnie się 
zastanowimy, to w zasadzie możemy powiedzieć, że niewiele wiemy. Każdego dnia 
jesteśmy zaskakiwani. Jeszcze wiosną o niebezpieczeństwach dowiadywaliśmy się 
z mediów, że gdzieś we Włoszech, ale przecież nie u nas odchodzą ludzie. Część nawet 
myślała, że to tak nie jest, że to jest jakaś fikcja, że to jest mistyfikacja jakiś sił światowych, 
ekonomicznych. Dzisiaj już wiemy, że to nie była mistyfikacja, bo odchodzą nasi sąsiedzi, 
nasi bliscy i w dniu dzisiejszym oczywiście żyjemy szczepionką.  Dla nas dużą nadzieją, 
że szybko się zaszczepimy i wszystko się ustabilizuje.  I oby tak było. Jednak nie szybko 
się zaszczepimy, bo zadanie jest poważne. I przynajmniej kilka miesięcy będzie to trwało, 
a w tym czasie wszystko się może zdarzyć - oczywiście w aspekcie ekonomicznym. A jeśli 
tak się stanie, to niestety odciśnie piętno też i na budżetach gmin, czyli także na naszym 
budżecie. W związku z tym, ten budżet nie jest budżetem marzeń, mimo iż kwoty 
dochodów w stosunku do tych z poprzednich lat wydają się imponujące - niemalże 30 mln 
zł. Niestety budżety już od wielu lat obciążone są takim zjawiskiem, że mimo 
zwiększających się dochodów, niestety w większym stopniu zwiększają się koszty 
funkcjonowania gminy. Pamiętamy, że przy mniejszych budżetach, przy mniejszych 
dochodach na poziomie kilkunastu milionów złotych, to nasze budżety inwestycyjne 
często sięgały kwot 6-8 nawet 10 mln zł. Tak kiedyś było w samorządach. Utrzymywaliśmy 
oświatę ,w tym czasie pomoc społeczną w części, bo w części oczywiście jest to zadanie 
państwa, Urząd Gminy, wiele innych aspektów życia, a mimo to stać nas było na 
wygenerowanie z naszego budżetu części pieniędzy. Oczywiście te inwestycje były 
w powiązaniu z funduszami unijnymi.  Tempo zwiększenia poziomu życia w gminach 
wiejskich było zdecydowanie wyższe, można powiedzieć, że imponujące. Dzisiaj już tak 
niestety nie jest. Dochody mimo, iż są zdecydowanie wyższe, to pozwalają na 
zdecydowanie mniej i tak też jest z obecnym budżetem. Pan Przewodniczący wspomniał 
o przedsięwzięciach jakie zostały ujęte. Rzeczywiście głównym przedsięwzięciem to jest 
budowa kanalizacji w miejscowości Niekarzyn. Wójt podwójnie cieszy się z tego 



przedsięwzięcia.  W tym momencie podziękował przede wszystkim Panu 
Przewodniczącemu Olczakowi, mieszkańcowi Niekarzyna. W samorządzie już nie jest od 
kilku lat, ale był przez bodajże 3 kadencje i miał przyjemność przewodzić Radą kiedy 
tworzyliśmy i kiedy podejmowaliśmy decyzje skanalizowania Gminy Skąpe. Dzisiaj został 
nam tylko Niekarzyn. I to też w głównej mierze jest dzieło Pana Przewodniczącego 
Olczaka, jego zasługa. Mimo iż dzisiaj w samorządzie jego nie ma, Wójt czuł się 
w obowiązku o nim wspomnieć. Nie dość, że mamy pandemię, mamy jeszcze wiele 
niewiadomych w związku z tym budżetem jaki jest dzisiaj m.in. ile będzie kosztować 
kanalizacja w Niekarzynie. Dzisiaj dla tej inwestycji mamy wpisaną kwotę 3.000.900 zł 
z ułamkiem. Czy uda się za takie pieniądze wybudować, nie umie odpowiedzieć. Ostatnia 
kanalizacja w Pałcku została wybudowana za ponad 6 milionów złotych i niestety musimy 
się liczyć z tym, że Niekarzyn będzie kosztował nieco więcej. Oczywiście nie chciałby żeby 
tak było, ale właściwie nie mamy na to wpływu.  
Kolejną kwestią poruszoną przez Wójta było złożenie wniosków do  Funduszu Rozwoju 
Inwestycji Lokalnych tzw. covidowych. Poprzedniego dnia - złożyliśmy dwa wnioski na 
dwa zadania. Jedno z tych zadań to jest budowa sali wiejskiej w miejscowości Łąkie. To 
przedsięwzięcie nie jest ujęte w budżecie na 2021. W przypadku otrzymania 
dofinansowania, będzie namawiał, żeby zostało wpisane do budżetu. Jest przekonany że 
radni się zgodzą, choć trzeba będzie znaleźć 300.000 zł z pieniędzy własnych. To zadanie 
nie ujęte w budżecie, tak jak każde inne z wnioskowanych inwestycji tzw. chodnikowych.  
Dokończenie budowy chodnika w Ołoboku nie jest zapisane w naszym budżecie, ale 
w budżecie powiatu już tak.  I tak począwszy od stycznia jak te wszystkie dzisiaj 
niewiadome związane z dochodami, z kosztami poszczególnych zadań jakie będą 
ogłaszane, będą znane, będziemy się przymierzać do zgłaszanych potrzeb i oczekiwań 
nieujętych w tym budżecie z tych względów o jakich wspomniał wcześniej. Ta sytuacja 
raczej nie zaskakuje, bo nawet jak nie było Covid  nasze budżety były tworzone w taki 
sposób. Być może budżet wyjściowy w poprzednich latach może był bardziej obfity, ale 
większość zadań inwestycyjnych wpisywana była w trakcie roku budżetowego, 
w zależności od sytuacji, zależności od możliwości pozyskania dofinansowania 
zewnętrznego. Wójt wierzy w to, że to wszystko co się wydarzy w przyszłości da nam też 
takie możliwości, że będziemy sukcesywnie wpisywać te zadania. W przypadku 
chodników, które najczęściej są głównym oczekiwaniem, należy wspomnieć o chodnikach 
w miejscowości Cibórz – o czym Pan Przewodniczący zgłaszał, Pan Pawelski zgłaszał 
potrzebę dokończenia budowy chodników miejscowości Węgrzynice, Pan Andrzej 
Stańczak też zgłaszał potrzebę budowy chodnika u siebie w miejscowości Pałck. Wypada 
też wspomnieć o miejscowości Międzylesie, które ma silną potrzebę posiadania chodnika. 
Tych kilka przedsięwzięć chodnikowych mamy w polu widzenia. Oczywiście za nami już 
większość zadań w tym obszarze. Jest przekonany, że jeśli nie w tym najbliższym 
budżecie, to w kolejnym ta część naszego życia, istotna, ważna, bo związana ze 
zwiększeniem bezpieczeństwa, ale także zwiększeniem estetyki naszych miejscowości 
zostanie dokończona. Postulatów od radnych było jeszcze kilka na innych płaszczyznach. 
Dobrze wspomnieć też o budowaniu dodatkowych punktów świetlnych w naszej gminie. 
W związku z tym, że na przestrzeni ostatnich kilku lat dostawiamy te punkty sukcesywnie, 
wydaje się że tych potrzeb już jest mniej. Powstają jednak nowe domy, z czego się 
oczywiście cieszymy, a to siłą rzeczy będzie wymuszać potrzebę doświetlania tychże 
miejsc.  
Wójt zgadza się, że ten budżet nie jest budżetem marzeń. Podobnie jak radni chciałbym 
dzisiaj odhaczyć budżet z wieloma inwestycjami i w tym ciężkim czasie pandemii móc 
mieszkańcom zakomunikować, że spełnimy większość ich oczekiwań i postulatów. 
Jednak ze względów o jakich wspomniał wcześniej, nie można tego było uczynić, ale 
wierzy, że w ciągu następnych kilku miesięcy, zadania mniejsze i większe w tym budżecie 
będą się pojawiać jak grzyby po deszczu i satysfakcjonować radnych i mieszkańców. 
Dzisiaj chciałby podziękować, za taki zwyczajny ludzki spokój, niekopanie pod stołem 
i niewierzganie nogami, że coś tam chciałem, apelowałem, a nic z tego nie wyszło, 
w związku z tym będę się gniewał i w tej chwili będę sypał piasek pod koła, bo jestem 



pogniewany.  Podziękował radnym za dojrzałość, umiejętność dzielenia się naszym 
bogactwem, a niestety to nie jest łatwe przedsięwzięcie, bo nie jesteśmy zamożną, bogatą 
gminą, zasobną w potężne wpływy finansowe i nie mamy takiej możliwości żeby co 5 lat 
zastanawiać się, gdzie będziemy zmieniać chodniki, bo już tam na tamtej ulicy, tamte mają 
5 lat i trzeba położyć w nowym kolorze. W związku z tym musimy powoli, sukcesywnie 
i uczciwie tę Gminę i to nasze bogactwo dzielić. Wójt świadomie wywołał Pana 
Przewodniczącego Olczaka i właśnie jego dojrzałość i spokój i właśnie takie 
perspektywiczne spojrzenie na budowanie wspólnoty. Na każdego musi przyjść swój czas 
i czasami trzeba umieć pochylić głowę, bo potrzeby innych mimo iż mniejszych albo nawet 
często mniejszych, są ważniejsze od moich. Właśnie za taką postawę chciał podziękować, 
ale także za pozytywne głosowanie. Miejmy nadzieję że w ciągu kilku miesięcy dokument 
dzisiaj przyjęty będzie pęczniał inwestycjami większymi i mniejszymi, przynoszącymi 
satysfakcję radnym, ale przede wszystkim naszym mieszkańcom.  

 
Ad. 3 
a) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała projektu uchwały w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe lata 2021-2030.  
b) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl odczytała opinię składu orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze, o przedłożonym projekcie uchwały w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe lata 2021-2030.  

c) Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie Komisji 
o projekcie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2021 nie wnosząc do niego uwag 
(w załączeniu). 

d) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl przedstawiła autopoprawki do projektu uchwały. 
Poinformowała, że zaktualizowano dane wieloletniej prognozy finansowej na lata 2021-
2030 zgodnie z wprowadzonymi autopoprawkami do projektu uchwały budżetowej na rok 
2021. Natomiast w wykazie przedsięwzięć zaktualizowano planowane wydatki na plany 
zagospodarowania przestrzennego.  
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz w imieniu wszystkich radnych pogratulował Pani 
Skarbnik przygotowania tych dwóch projektów uchwał. Ze składu orzekającego RIO nie 
ma żadnych uwag, co oznacza to, że uchwały zostały porządnie przygotowane. Jeszcze 
raz podziękował za profesjonalną pracę.  
W wyniku głosowania w systemie i imiennego autopoprawki zostały przyjęte jednogłośnie. 

e) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej  Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 
2021-2030. W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/230/2020 
podjęta została jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

 
Ad. 4 
a) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 

uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2020.  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/231/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

b) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2020.  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/232/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

c) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz przed zarządzeniem glosowania nad 
projektem uchwały w sprawie ustalenia kwoty dotacji udzielanej niepublicznym 
przedszkolom na terenie Gminy Skąpe oddał głos Sekretarz Gminy Alicji Hoppen-
Anyszko. 



Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko poprosiła o wprowadzenie poprawki do projektu 
uchwały polegającej na usunięciu paragrafu drugiego, w którym jest utrata mocy 
poprzedniej uchwały. Jest on zbędny ponieważ poprzednia uchwała obowiązywała tylko 
do 31 grudnia, a tą która ma być głosowana ma obowiązywać od 1 stycznia.  
Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad zgłoszoną 
poprawką. W wyniku głosowania imiennego i w systemie poprawka została przyjęta 
jednogłośnie.  
Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie ustalenia kwoty dotacji udzielanej niepublicznym przedszkolom na 
terenie Gminy Skąpe.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/233/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

d) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego (chodnik 
Podła Góra).  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/234/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

e) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego (chodnik 
Niekarzyn).  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/235/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

f) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego (chodnik 
Węgrzynice).  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/236/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

g) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa Lubuskiego (chodnik 
Cibórz).  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/237/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

h) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia do realizacji zadania pod nazwą 
przebudowa drogi powiatowej nr 12-27F  Skąpe - Cibórz na odcinku 720 m.  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/238/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

i) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rady Gminy Skąpe na rok 2021.  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/239/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 



j) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zwolnienia w części z opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/240/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

k) Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXVII/241/2020 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 5 

Nie zgłoszono interpelacji ani zapytań. 
 
Ad. 6 

Wójt Gminy Zbigniew Woch poinformował, że radnym zostało przekazane 
sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym(sprawozdanie stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu), dlatego też odniósł się do części punktów ujętych 
w sprawozdaniu.  
1. Poinformował, że w dniu dzisiejszym podpisana zostanie umowa na budowę szatni na 

boisku w miejscowości Pałck. Tym przedsięwzięciem kończymy budowę szatni na 
naszych boiskach w gminie Skąpe. Zaczęliśmy od miejscowości Węgrzynice, ale niestety 
tam dzisiaj klubu nie ma ale mam nadzieję że w przyszłości szatnia też będzie tam tętnić 
życiem. Później był Cibórz, Ołobok, Radoszyn i kończymy Pałckiem. Wójt podziękował 
panu Andrzejowi Stańczakowi, który jest z nim w samorządzie właściwie od początku i jest 
ważnym ogniwem tego samorządu. Podziękował mu za postawę człowieka, dla którego 
nie zawsze swoje potrzeby są ważniejsze od potrzeb innych, podobnie jak dla 
Przewodniczącego Olczaka. Nie wszystko się udaje wykonać w jednym czasie. Wójt 
pogratulował radnemu szatni, która zostanie wybudowana w ciągu najbliższych trzech 
miesięcy.  Zimy pewnie nie będzie, w związku z tym nie sądzi, żeby pojawiła się jakaś 
przeszkoda. Wierzy, że szatnia dodatkowo wzmocni klub. Wiem że  działacze mają dużo 
pomysłów na działalność, na wybudowanie fajnych przedsięwzięć społecznych wokół tego 
klubu i Wójt trzyma za nich kciuki. Zakończenie budowy szatni na naszych obiektach 
gminnych, to też okazja do podziękowania wszystkim działającym w tych klubach, 
poświęcających swój czas wolny i często własne pieniądze. 

2. Złożyliśmy dwa wnioski do funduszu inwestycji lokalnych, potocznie nazywanego 
funduszem covidowym. na budowę sali wiejskiej w miejscowości Łąkie i na budowę 
kanalizacji w miejscowości Niekarzyn na część wkładu własnego. Po świętach będziemy 
chcieli złożyć jeszcze jeden wniosek. Zastanawiamy się  nad tym zadaniem, aczkolwiek 
mamy głęboką świadomość, że uzyskanie dofinansowania chociażby na jedno zadanie 
będzie sukcesem. Wójt wierzy, że tak się stanie, ale mimo wszystko jeszcze jeden 
wniosek z całą pewnością złożymy.   
Następnie korzystając z udzielonego głosu Wójt podziękował radnym za ten minione kilka 

miesięcy. Nie był to łatwy czas. Od chwili pojawienia się pandemii funkcjonowaliśmy 
emocjonalnie, jak w sunusoidzie i były momenty poważnych obaw. Na przednówku lata, kiedy 
udziały w pit-ach niemalże spadły do połowy wysokości tych dochodów. Istniały wtedy obawy. 
że nie tylko nie wykonamy żadnego przedsięwzięcia z tych akie były zaplanowane, ale też 
możemy mieć kłopoty z funkcjonowaniem, z utrzymaniem kosztów stałych i bieżących 
związanych z funkcjonowaniem oświaty, funkcjonowaniem Urzędu Gminy, OPSu. Na 
szczęście pandemia obeszła się z nami łaskawie. Państwo funkcjonowało w zasadzie bez 
jakichś większych komplikacji. Dochody budżetowe wynikające z działalności gospodarczej 
zmniejszyły się nieznacznie, ale nie w taki sposób, żeby można było dzisiaj postawić tezę, że 
było źle. Większość zadań została wykonana. Nawet stać nas było na wykonanie dodatkowych 
zadań, ponieważ otrzymaliśmy dodatkowe środki z budżetu państwa w związku z covidem 
w wysokości 970.000 zł.  Także mimo tych wielu kłopotów, nie było źle i wspólnie 



wytrzymaliśmy i udało nam się przejść ten ciężki czas i wiele rzeczy jeszcze przy okazji 
wykonać.  Ostatnie kilka miesięcy są dla Wójta nadzieją na to, że te miesiące przed nami też 
takie będą, mimo iż możemy mieć potężne obawy, bo słyszymy o 3 fali, bo odchodzą nasi 
sąsiedzi, bliscy, w związku z tym mówiąc tak po ludzku, nie ma przelewek w tym co się dzieje 
w koło. Sam uczestniczył w pogrzebach osób, które odeszły ze względu na covid. Nadzieją, 
że wspólnie to przejdziemy, że nie będzie tak źle, są szczepienia.  Wójt jest przekonany, że 
jeśli wszyscy się zaszczepimy, to znaczy ci, którzy nie będą mieli przeciwwskazań 
medycznych, to będzie to jedyna szansa i nadzieja żeby było tak jak kiedyś, nudno tak 
zwyczajnie. Będziemy się spotykać w sali, a nie tak jak dzisiaj przez ekrany komputerów. 
Kilkanaście miesięcy temu nie wpadli byśmy na ten pomysł, że możemy tak funkcjonować, 
albo kto mógłby pomyśleć, że nasze dzieci będą się tak uczyć. Dzisiaj wszyscy wiemy że to 
jest fajne, ale to nam nie służy. Ludzie potrzebują kontaktu osobistego, wymiany emocji między 
sobą. Wtedy rzeczywiście tworzy się wspólnota, coś ważnego. Wójt cieszy się i dziękuje, że 
lokalny POZ się zgłosił do szczepień i wie, że będą szczepienia w szpitalu w Ciborzu. Jest 
przekonany te, że dzięki postawie radnych, ci wszyscy, którzy mają dzisiaj wątpliwości, także 
się zaszczepią.  Właśnie samorządowcy są ważnymi członkami wspólnot i duża rzesza 
mieszkańców, sąsiadów wsłuchuje się w ich głos. Wierzy, że będziemy zachęcać i namawiać 
do szczepień, bo to wydaje się że jest jedyną szansą, to jest jedyna szansa, żeby pandemia 
ustała,  żeby dzieci znowu pojawiły się w szkołach, na boiskach, na placach, żebyśmy mogli 
się spotykać, żeby nasze babcie się mogły spotkać. Szczególnie ubolewa nad nimi, bo my 
jeszcze jakoś się przyzwyczajamy w tej gonitwie do tego, żeby unikać spotkań, ale pokolenia 
naszych dziadków jest przyzwyczajone do tego, że kontakt z sąsiadem, kontakt z bliskim jest 
istotny, jest ważny. Wójt wierzy, że w 2021 tak będzie po szczepieniu. Podziękował 
samorządowcom za ten miniony czas.  Jeśli doświadczyli jakiegoś bólu od niego, 
w wypowiedzianych może nienajmądrzej słowach, to chciał za to przeprosić i obiecać, że to 
się więcej nie powtórzy, chociaż też jest tylko człowiekiem, przepełniony ułomnościami jak 
każdy z nas. A jeśli nawet coś takiego się pojawiło to nie było jakimś zamysłem dokuczenia 
komukolwiek, tylko najzwyczajniej w życiu chwilą emocji i nic poza tym. Jeśli takich sytuacji 
nie było, to tym bardziej mu miło, bo myśli, że jedną z piękniejszych rzeczy jaką możemy sobie 
wzajemnie dawać, to żebyśmy byli dla siebie dobrzy, tak po ludzku. Najpiękniejszą rzeczą to 
jest słuchać siebie i nie wyrządzać sobie krzywdy, byśmy byli dla siebie lepsi, jeśli to jest 
możliwe w tych następnych miesiącach. Wierzy, że jeśli taka postawą jak dotychczas się 
utrzyma, to będziemy służyć tej gminie, naszej gminie najlepiej jak można. A jak jeszcze spełni 
się większość oczekiwań radnych, oczekiwań naszych mieszkańców, wspomniane wcześniej 
mniejsze i większe zadania, to tym większy sukces i spełnienie nas jako działaczy 
samorządowych. Jeszcze raz podziękował za te minione kilka miesięcy i życzył wszystkiego, 
wszystkiego najlepszego w tych następnych miesiącach, niełatwych, ale wierzy szczęśliwie 
zakończonych szczepieniem nas wszystkich bez wyjątku, bezzwłocznie, w najbliższym 
możliwym czasie, pominąwszy tych, którzy mają przeciwwskazania medyczne.  
 
Ad. 8 
 Przewodniczący poszczególnych stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili 
roczne plany kierowanych przez siebie Komisji na 2021 rok (w załączeniu). 
 
Ad. 9 

Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz również podziękował Panu Wójtowi 
i szanownej radzie za współpracę, a szczególności Panu Zawiślakowi wiceprzewodniczącemu 
za pomoc w organizowaniu pracy rady gminy Skąpe w kończącym się roku. Przeprosił również 
radnych jak i wszystkich obecnych, za błędy,  ale jak to mówią błędy się zdarzają 
w prowadzeniu obiad, a nie ukrywa, że to był jego debiut, taki pełnoroczny w prowadzeniu 
obrad. Dodatkowo doszło jeszcze zdalne prowadzenie, które wcale nie jest proste. Obrady na 
sali łatwiej się prowadzi, niestety na żywo błędy się zdarzają i za nie również przeprosił.  

Wójt Zbigniew Woch zabierając głos poinformował mieszkańców, bo samorządowcy 
o tym oczywiście wiedzą, że oprócz tzw. środków Covidowych w kwocie 970 000 zł, które 
bodajże zasiliły budżet gminy w miesiącu wrześniu, , z budżetu państwa w związku z decyzjami 



rządu polskiego i też przedstawiałem państwu, z funduszu inwestycji lokalnych, uważanego 
też jako covidowski, otrzymaliśmy dofinansowanie w kwocie 1,5 mln zł na inwestycję budowa 
stacji uzdatniania wody w miejscowości Kalinowo z wykonaniem zasilania miejscowości 
Niesulice. Jest to dla nas szalenie ważna inwestycja. Miejscowość Niesulice zasilana jest ze 
stacji uzdatniania wody w Obłoku. W Obłoku powstaje dużo nowych domów mieszkalnych, 
jest boom inwestycyjny w miejscowości Niesulice i zaczynamy mieć kłopoty z podaniem 
odpowiedniej ilości wody do tychże miejscowości. W związku z tym wybudowanie tej stacji 
uzdatniania wody i zasilenie z niej miejscowości Niesulice, otworzy możliwości inwestowania 
w tych wszystkich miejscowościach na kolejne długie lata. Wójt podziękował i Panu 
Wojewodzie i Panu Premierowi Rządu Polskiego, bo te decyzje zapadały właśnie tam, za 
uwzględnienie naszych potrzeb i dofinansowanie tego przedsięwzięcia. Warto to docenić, bo 
nie wszystkie gminy otrzymały dofinansowanie, a przypadku gmin wiejskich w województwie 
lubuskim jesteśmy jedną z nielicznych gmin zasilaną tak dużą kwotą. Tak mniej więcej 
większość otrzyma dofinansowanie na poziomie 500 - 700 tys. zł.  Cieszymy się i doceniamy 
tę decyzję. Wójt wierzy, że w tym kolejnym rzucie też zostaniemy uwzględnieni, przynajmniej 
w jednej z wnioskowanych inwestycji. 

Następnie Wójt podziękował nauczycielom w naszej gminie. Dla nich to też szczególnie 
ciężki, bo sam nie jestem w stanie pojąć jak można zdalnie uczyć dzieci, bez względu na to 
czy to są maluszki niepiszące czyli 7 latkowie, czy też to dzieci mające 10-12-13 lat.  Ze 
względu na pandemię zostali do tego zmuszeni i stoi przed nimi potężne wyzwanie, żeby 
wykorzystać optymalnie ten czas i żeby te dzieci w przyszłości nie były poszkodowane, żeby 
ten czas pandemii,  ten czas izolacji, zdalnego nauczania nie odcisnął negatywnego piętna na 
ich życie, na ich naukę. W tym momencie wszystkim nauczycielom podziękował zarówno we 
własnym imieniu, samorządowców jak i Komisji ds. Oświaty za zaangażowanie za ten wysiłek 
jaki wnoszą, za ich postawę. Życzy wszystkim, żeby to jak najszybciej się skończyło. Wszyscy 
wiemy, że nie jest łatwo uczyć dzieci w tych czasach. W ogóle nie jest łatwo kogokolwiek 
uczyć, a uczyć w takiej sytuacji to jest rzecz nie do opisania, czasami nawet nie do 
udźwignięcia. 

Radny  Pan Andrzej Kałużny w imieniu komisji, w imieniu własnym dołączył do życzeń 
Pana Wójta i podziękował za ten czas wszystkim, życząc na te nadchodzące święta dużo 
zdrowia, wytrwałości, wszystkiego najlepszego, a przede wszystkim zdrowia, zdrowia! 
Począwszy od Pana Wójta, przez Panią Alicję, Panią Brygidę Sewohl podziękował za 
wszystko co robią. 
Radna Grażyna Świątczak jako nauczycielka,  w imieniu nauczycieli bardzo serdecznie 
podziękowała za życzenia skierowane w ich stronę i z pewnością przekaże je koleżankom 
i kolegom.  

Wójt na zakończenie podziękował jeszcze pracownikom pomocy społecznej. Podobnie 
jak środowisko szkolne oni także zostali postawieni na tej pierwszej linii działań z Covidem.  
Pewnie uczyli się też od samego początku. Sami się obawialiśmy, uciekaliśmy przed sobą, nie 
widzieliśmy jak się zachować, a oni zważywszy na obowiązki płynące ze swojej działalności, 
nie mieli możliwości unikania życia, unikania kontaktu i dlatego Kierownikowi OPS i wszystkim 
paniom z OPS podziękował właśnie za działania, za postawę, za bycie w każdym ciężkim 
momencie, a takich było pewnie dużo. Te podziękowania, także płyną od państwa 
samorządowców. 

Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz w imieniu radnych złożył wszystkim 
słuchającym, Panu Wójtowi, Pani Alicji, Pani Skarbnik, również mieszkańcom Gminy Skąpe 
życzenia świąteczne, przede wszystkim zdrowych Świąt Bożego Narodzenia. Spotkania 
rodzinę będą pewnie utrudnione ze względu na pandemię. Święta bardzo dziwne, mniejsza 
możliwość korzystania i z mszy świętej i ze spotkań rodzinnych. Podziękował również 
pracownikom największego w powiecie Wojewódzkiego szpitala w Ciborzu, którzy również 
zmagają się pandemią i z zakażeniami Covid.  Pielęgniarki również mają bardzo ciężko, bo 
jest ich mało, także z uwagi na kwarantanny. Praca w szpitalu psychiatrycznym w czasie 
pandemii jest trudniejsza niż w normalnych szpitalach.  Życzył zdrowia w pracy, szczęścia 
i oby to pandemia się jak najszybciej skończyła. 

 



Ad. 10  
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem protokołu 

z XXVI sesji. W wyniku głosowań elektronicznego i imiennego protokół został przyjęty 
jednogłośnie (protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu).  
 
Ad. 11 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zamknął 
XXVII sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 9.40.  
 
 

Przewodniczący Rady Gminy  
 

Mariusz Kuźmicz  
Protokolant sesji:  
Ilona Zalisz – inspektor 
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